

Postdoctoral researcher in Economics

Employment type: Fixed-term (2 years); full time/part-time teleworking possible

Starting date: After 01/01/2025 (negociable)

IRDES

The Institute for Research and Information in Health Economics (IRDES), set up as a Public Interest Group, is a research institute specialized in health economics. It is committed to providing high quality independent research for public and to facilitate evidence-based decision-making to promote an efficient health system that ensures solidarity, equity and care quality. IRDES brings together a multidisciplinary team of economists, sociologists, geographers, public health physicians and statisticians - about 30 researchers, supported by database managers and publishing-communication, documentation, web, IT and administrative services.

Context

Research project: Does the more generous public health insurance scheme of the region Alsace-Moselle provide more equitable access to care than the French public universal system?

In France, the Alsace-Moselle region benefits from more generous public health insurance coverage than the rest of the population. According to economic theory (Arrow, 1963, 2001), individuals with the same level of risk aversion therefore have an incentive to choose less private supplementary health insurance. This specific public-private mix of health insurance necessarily affects the way risk pooling is organized between healthy and sick individuals (Franc and Pierre, 2015). The general objectives of the research project are as follows:

- (1) To analyze the choice of private health insurance by those insured under the Alsace-Moselle scheme compared to those insured by the public universal scheme.
- (2) To measure the impact of the Alsace-Moselle scheme on the use and consumption of health care. Does it provide more equitable access to care than the public universal system for the rest of the French population? How can the private insurance market and the uneven geographical distribution of health care alter the impact of this scheme?

Mission

A review of recent literature on the effects of insurance on the use of healthcare will be carried out. The postdoctoral researcher will use data of the Employer-provided Complementary Health Insurance Survey (PSCE) 2017 and the European Health Insurance Survey (EHIS) 2019, both matched with healthcare consumption data from the National Health Data System (SNDS). He/she will take part in conferences to present his/her work, which he/she will submit to one or more peer-reviewed journals.

Position offered

- Employment type: Fixed-term
- Localization: 21-23 rue des Ardennes, 75019 Paris.
- Salary: Depending on profile and experience, lunch card, complementary health insurance, partial reimbursement of transport costs.
- Teleworking possible for few days a week after a period of 3 months.

Required skills and qualifications

PhD in Economics (or being in the final stage of a PhD candidature). Quantitative profile (applied economics, econometrics, microeconomics). A specialization in health economics is a plus. Candidates are expected to have expertise in data management using Stata, R or other software for econometric analysis (SAS, Python). The postholder will use econometric methods and large survey and administrative datasets.

Scientific supervisor: Aurélie Pierre, Senior Research Fellow, Economist, Ph.D.

Application procedure

Updated CV, a cover letter and a writing sample (published paper, PhD thesis or working paper) – have to be sent before 29/10/2024 to Aurélie Pierre at recrutement@irdes.fr and [pierre@irdes](mailto:pierre@irdes.fr) by specifying **2024-CDD-PD-ALAMOS** in object of the subject of the email.

For other information, please contact Aurélie Pierre at pierre@irdes.fr

CDD - Post-doctorant.e en économie

Type de contrat : CDD de 2 ans ; temps complet – possibilité de télétravail partiel

Poste à pourvoir à partir de : Janvier 2025 (négociable).

Présentation de l'Irdes

L'Institut de recherche et documentation en économie de la santé (Irdes) est un Groupement d'intérêt public (GIP) qui a pour mission de mener des travaux de recherche, d'analyse et d'évaluation de politiques publiques en économie de la santé à travers trois axes de recherche : (1) l'organisation et la régulation des soins et des services de santé ; (2) la protection sociale, la santé et l'accès aux soins ; (3) l'intégration et le financement des secteurs de santé, médico-social et social. Les travaux de l'Irdes exploitent et réalisent des enquêtes de recherche et des données de la statistique publique. Son équipe multidisciplinaire est composée de chercheurs (économistes, géographes, médecins de santé publique, sociologues), d'ingénieurs d'enquête, de statisticiens et de gestionnaires de base de données.

Contexte

Projet de recherche : Le régime d'assurance maladie d'Alsace-Moselle permet-il un accès aux soins plus équitable que le régime général ?

Les assurés du régime d'Alsace-Moselle bénéficient d'une prise en charge plus généreuse de leurs dépenses de santé par le système public d'assurance maladie que ceux du régime général. D'après la théorie économique, sous réserve d'un même degré d'aversion au risque (Arrow, 1963, 2001), ces assurés sont donc incités à choisir une moindre couverture complémentaire. Ce partage spécifique des systèmes public et privé de l'assurance maladie impacte nécessairement la façon dont la mutualisation des risques est organisée entre les individus bien portants et les malades (Franc et Pierre, 2015). Les objectifs généraux du projet de recherche sont les suivants :

- (1) Analyser les choix de couverture par une complémentaire santé des assurés du régime d'Alsace-Moselle par rapport aux assurés du régime général.
- (2) Evaluer l'effet du régime Alsace-Moselle sur le recours et la consommation de soins de ses assurés. Permet-il un accès aux soins plus équitable que le régime général couvrant le reste de la population française ? Comment le marché privé de l'assurance et l'inégale répartition de l'offre de soins sur le territoire peuvent-ils conduire à altérer les effets de ce régime ?

Mission

Le/la post-doctorant.e rejoindra l'équipe du projet de recherche afin de répondre aux objectifs généraux. Il s'agira d'une part de réaliser une revue de la littérature récente concernant les effets de l'assurance sur le recours aux soins. D'autre part, le/la post-doctorant.e exploitera l'Enquête Protection Sociale et Complémentaire d'entreprise (PSCE) 2017 et l'Enquête santé européenne (EHIS) 2019, toutes deux appariées avec les données de consommation de soins du Système national des données de santé (SNDS). Il/elle participera à des conférences pour présenter ses travaux qu'il/elle soumettra dans une/des revue(s) à comité de lecture.

Poste proposé

- Type de contrat : CDD à objet défini.
- Localisation : 21-23 rue des Ardennes, 75019 Paris.
- Salaire proposé : en fonction du profil et de l'expérience acquise, carte déjeuner, mutuelle, prise en charge partielle des frais de transport.

- Le télétravail pourra être proposé quelques jours par semaine après une période de trois mois.

Profil recherché

Doctorat en économie. Profil quantitativiste (économie appliquée, économétrie, microéconomie). Une spécialisation en économie de la santé est un plus.

Maîtrise des outils et logiciels statistiques et économétriques (R, Python, Stata et/ou SAS).

Goût pour le travail en équipe, bonnes capacités d'organisation, aisance rédactionnelle.

Encadrant scientifique : Aurélie Pierre, Maîtresse de recherche, Economiste, Ph.D.

Procédure de candidature

Un CV détaillé, une lettre de motivation et une référence scientifique (article, chapitre de thèse ou working paper) – doivent être envoyés le 29 octobre 2024 au plus tard à l'attention d'Aurélie Pierre à recrutement@irdes.fr et pierre@irdes en indiquant en objet la référence suivante : **2024-CDD-PD-ALAMOS**.

Si vous souhaitez d'autres informations, nous vous invitons à contacter Aurélie Pierre (pierre@irdes.fr).